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WYBORY PARLAMENTARNE 2023:
Mariusz TREPKA - jak zapowiadaliśmy - bez mandatu, 
burmistrzowie z kiepskim wynikiemi, W SENACIE BEZ ZMIAN

Wyborcy zdecydowali przewietrzyć nieco skład sejmowy. W obu okręgach - 28 i 32 nastąpiły nieznaczne zmiany. Wyborcy podziękowa-

li Mariuszowi Trepce, Zdzisławowi Wolskiemu oraz Danucie Nowickiej i Rafałowi Adamczykowi. Pierwszy i ostatni z wymienionych ponie-

śli druzgodzącą klęskę. Obaj zdobyli mniej głosów niż w 2019 roku - tyle, że Adamczyk utracił połowę wyborców - wykradł mu je młodszy ko-

lega - prowadzący najsłynniejszy TEAM w Polsce - Łukasz Litewka. W gminie Siewierz doszło do starcia Banaś kontra Andzel. Fotel lidera utra-

cił w gminie Poraj PiS. To tylko niektóre wnioski wynikające z przygotowanej przez DEMOKRATYCZNĄ analizy wyborczej. Zapraszam do czy-

tania, wyciągania własnych wniosków i dyskusji na szerszym forum. W koncu za chwilę kolejne święto demokracji - wybory samorządowe 

Z lewej: Beata Małecka-Libera (KO) 

utrzymała mandat senatora 

 w okręgu 76

Z prawej: Ryszard Majer (PiS) 

zwyciężył niemal we wszystkich 

obwodach i będzie reprezentował 

wyborców w okręgu 68
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Zwracam się do Redakcji Demokra-
tycznej, ponieważ w naszej gminie 
demokracja społeczna jest na bakier. 
Mieszkamy w Gminie i Mieście Kozie-
głowy, w dzielnicy Rosochacz od 12 
lat. Pod koniec XX wieku podzielono 
Rosochacz na ulice – ich nawierzchnia 
została utwardzona mieszanką tłucznia 
i żwiru według wyjeżdżonych kolein, 
a nie według wyrysu geodezyjnego, 
choć na etacie gminy byli geodeci. 

W obecnym czasie przejeżdża tą dro-
gą ponad 100 samochodów dziennie 
i tworzą tumany kurzu, a połączone ze 
spalinami zatruwają powietrze, którym 
oddychamy. Z powodu niekorzystnego 
oddziaływania kurzu ulicznego na śro-
dowisko od 7 lat upominamy się pis-
mami do GiM Koziegłowy o wykonanie 
nakładki asfaltowej na ulicy Poprzecz-
nej i Staropolskiej (w dzielnicy Roso-
chacz). Wysłaliśmy skargę do Woje-
wódzkiego Inspektoratu Ochrony Śro-
dowiska (Delegatura w Częstochowie). 

Burmistrz odpisuje, że przedmioto-
wa droga nie posiada uregulowane-
go stanu prawnego przebiegu drogi, 
tylko tym się zastawia. Zapomniał, że 

to jest obowiązkiem gminy. Gmina na 
nasze pisma do Gminy i Rady oraz na 
naszą skargę do WIOŚ oraz pisma do 
Kancelarii Prezydenta ma tylko jedną 
i tą samą odpowiedź: że droga w ciągu 
ulic Poprzecznej i Staropolskiej nie po-
siada uregulowanego stanu prawnego. 
Gdyby były te ulice po przeprowadze-
niu stanu prawnego, to na gminę by-
śmy się nie oglądali, bo są możliwości 
ubiegania się o środki z Budżetu Party-
cypacyjnego czy Funduszu Sołeckiego 
przez mieszkańców. 

Przez te 7 lat nie powołano żadnej 
komisji ani nie znaleziono sposobu jak 
zapobiec temu problemowi. Ledwo wy-
walczyliśmy 2 znaki drogowe z ograni-
czeniem prędkości do 30 km/h z jed-
nej i drugiej strony drogi. Większość 
kierowców nie zważała, pędziła z dużą 
prędkością, aby uciec przed własnym 
kurzem. Wysłaliśmy do gminy pismo, 
by zainterweniowali na policji o kon-
trolę drogową na wskazanych ulicach. 

Dzielnica Rosochacz jest bardzo 
rozbita, ma ponad 20 ulic, ale jeszcze 
gorzej jest zaniedbana przez gminę 
i Radę Gminy. Lekceważą nas, miesz-

kańców ponieważ w sołectwach w gmi-
nie Koziegłowy wszystkie miejscowo-
ści (wioski) mają drogi asfaltowe: te 
główne, boczne, dojazdowe do pól. 
A ile już z nich przebudowano i na to 
budżet był, a w Rosochaczu 800 me-
trów bieżących drogi nie można wy-
konać. 

Uważam, że to wina radnych, którzy 
wcześniej przechodzili tę gehennę 
z drogami. Państwo radni, przypomnij-
cie sobie te czasy! Gdzie u was demo-
kracja społeczna? Gdzie równość? Tak 
samo płacimy podatki, jak wy. Bur-
mistrz zapomniał, że podpisał pismo 
(przyjął je 5 marca 2019 r.) o regulację 
stanu prawnego dróg. 29 lipca 2019 
roku odbyło się posiedzenie komi-
sji skarg, byliśmy obecni. Do dziś nie 
otrzymaliśmy protokołu. 

Uważamy, że powodem tak dużego 
zaniedbania jest brak miejscowego 
radnego, równocześnie sołtysa. Byli 
i są to pracownicy w gminie… Rada so-
łecka istnieje, ale na papierze. Obecny 
radny Rosochacza i części Koziegłów 
reprezentuje urząd gminy, a nie miesz-
kańców. Nie ma czasu, bo ma małe 

dziecko, poza tym pracuje w terenie. 

Bardzo mnie ciekawi, dlaczego Dziel-
nica Rosochacz nie ma przydzielonego 
jednego radnego. Obecnie dzielnica 
jest włączona do okręgu Koziegłowy, 
gdzie jest 3 radnych. Rosochacz ma 
prawie tyle samo mieszkańców, co 
Koziegłowy, więcej ulic. Program wy-
borczy na rok 2018-2023, wypowiedź 

burmistrza – uważa, że dobry samorzą-
dowiec powinien łączyć, wspierać i bu-
dować pozytywne relacje międzyludz-
kie, byt całej wspólnoty, poprawiając 
komfort życia. Obecni samorządowcy 
patrzą tylko na swoją miejscowość, 
a nie na Wspólnotę. 

Mieszkaniec

L I S T  D O  R E DA KC J I
M i e s z ka n i e c :  Ro s o c h a c z  to  d z i e l n i c a  ku r z u

M i e s z k a ń c y  K o z i e g ł ó w ,  d o k ł a d n i e  R o s o c h a c z a  ż a l ą  s i ę ,  ż e  ś w i a t 
o nich zapomniał, że muszą żyć w kurzu. Gmina ma nie reagować na ich prośby - ustne i pisemne. Czują sie zaniedbani przez lokal-
ny samorząd, uważają, że nie mają swojego przedstawiciela w radzie. Co na to władze gminy? Zrelacjonujemy w następnym wydaniu. 

Pociągi jechać będą z prędkością 
maksymalnie do 140 km/h i będą mieć 
do dyspozycji 150 miejsc siedzących. 
Część wagonów ma być wyposażona 
w miejsca do przewożenia rowerów, to-
alety, klimatyzację, ogrzewanie, moni-
toring i elektroniczny system informa-
cji pasażerskiej. Z peronu do terminalu 
pieszy będzie musiał przejść ok. 500 
metrów. 

Codziennie na linii pojedzie 10 par 
pociągów, wiosną 2024 roku ich liczba 
ma wzrosnąć. Wówczas na stacji w Py-
rzowicach zatrzymywać się będzie rów-
nież pociąg PKP Intercity „Piast”. Pasa-
żerowie „uzyskają dostęp do morza”. 
„Piast” to pociąg dalekobieżny, jadący 
z Krakowa aż do Trójmiasta – przez Byd-
goszcz i Toruń. Połączenie to nie jest 
jednak planowane jako stałe, a jego 
przejazd nową trasą będzie wynikał 
jedynie z trwających remontów katowi-
ckiego węzła kolejowego. 

IC „Piast”, z Krakowa do Gdyni i z po-
wrotem, będzie przez pewien czas kur-
sował z Krakowa przez Trzebinię, Ja-
worzno Szczakową, lotnisko w Pyrzowi-
cach, Tarnowskie Góry a dalej Gliwice, 
Opole Wrocław, Poznań, Inowrocław 
i Bydgoszcz do Gdyni.

Podróż możliwa będzie dzięki zreali-
zowanemu przez PKP Polskie Linie Ko-
lejowe S.A. zadaniu polegającemu na 
odbudowie 30-kilometrowego odcinka 
linii między Tarnowskimi Górami a Sie-
wierzem. Na linii wybudowano nowe 
przystanki i perony – w Miasteczku Ślą-
skim, Mierzęcicach, Porębie i Zawierciu-
-Kądzielowie, zmieniła się też archaicz-
na stacja Siewierz. 

Pierwszy odjazd z Częstochowy zapla-

nowano na godz. 0:15, kolejne o 3:09, 
4:47, 7:25, 10:26, 13:19, 15:02, 17:25, 
18:58 i 21:14.

Pociągi z Tarnowskich Gór - przez Py-
rzowice i Zawiercie - odjeżdżać będą 
o godzinach: 2:15, 5:25, 7:41, 9:00, 
11:52, 15:20, 17:18, 19:03, 21:19, 
23:58. Z Częstochowy dojazd na lotni-
sko zajmie około godziny, z Zawiercia 
ok. 23 minut, a z Tarnowskich Gór ok. 
20 minut. (kk) Foto: PKP PLK SA

Pociągiem z Częstochowy i Zawiercia 
prosto na lotnisko

Za niecały miesiąc – dokładnie 10 grudnia Koleje Śląskie przewiozą pierwszych pa-
sażerów nowo wyremontowaną linią kolejową łączącą Częstochowę z Zawierciem 
i Tarnowskimi Górami – co ważne: z przystankiem przy lotnisku w Pyrzowicach. 
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ENDOPROTEZA w zawierciańskim szpitalu
 nowocześnie i z krótkim terminem

Na czym polega owa specjalność? 

Zawierciański szpital stawia na bez-
pieczeństwo pacjentów, którzy zwykle 
gubią się w medycznych procedurach. 
Tu mechanizm jest bardzo prosty. Chory 
dzwoni pod numer telefonu wyodręb-
niony dla zabiegów endoprotezowania: 
885 999 183 (dostępny od poniedział-
ku do piątku w godzinach od 10:00 do 
14:00). Pani Małgorzata Wnuk odpowia-
da na pytania, pokieruje w razie prob-
lemów i umówi chorego na bezpłatną 
konsultację – wskazując konkretny ter-
min wizyty w poradni.

W trakcie wizyty w Poradni (ul. Mio-
dowa 14, Zawiercie, główny budynek) 
lekarz pracujący w Oddziale Chirurgii 
Urazowo-Ortopedycznej przeprowadza 
szczegółowy wywiad – pyta o dolegli-
wości, zapyta o wykonane badania. Jed-
ną z ważniejszych metod pozwalającą 
określić poziom zwyrodnienia stawu 
są badania obrazowe. Pierwszy krok to 
zdjęcie RTG. Lekarz obejrzy zdjęcie, któ-
re pacjent przyniesie ze sobą - pod wa-
runkiem, że nie będzie starsze niż mie-
siąc od terminu konsultacji. Jeśli pacjent 
nie posiada zdjęcia, zostanie wykonane 
podczas wizyty. 

Jeśli badania potwierdzą schorzenie, 
lekarz może zdecydować o przepro-
wadzeniu zabiegu. Wówczas pacjent 
informowany jest o rodzaju zabiegu, 
endoprotezie dopasowanej specjalnie 
do niego. 

Szpital Powiatowy w Zawierciu śledzi 
w tym zakresie nowości rynkowe i dba 
o to, by pacjenci placówki mogli korzy-
stać z implantów takich, które wszcze-
piane są chorym także za oceanem.

- Szpital Powiatowy w Zawierciu nie 
wprowadza chaosu. Nasi specjaliści 
zajmują się chorym od poradni - przez 

moment zabiegu - po rekonwalescen-
cję. To znacząco zwiększa zaufanie na 
poziomie pacjent-personel. Tuż przed 
operacją pacjent przyjmowany jest na 
Oddział Chirurgii Urazowo-Ortope-
dycznej, w którym zatrudnionych jest 
11 lekarzy ortopedów, w tym aż 6 orto-
pedów, którzy zajmują się głównie en-
doprotezowaniem. Taki skład pozwala 
właściwie prowadzić pacjentów od mo-
mentu stwierdzenia w ambulatorium 
potrzeby wykonania zabiegu, przez jego 
przeprowadzenie po opiekę pooperacyj-
ną. Nadzór nad chorym jest potrzebny, 
gdyż tego rodzaju zabiegów nie można 
robić z doskoku. Dbałość o każdy ele-
ment tego procesu jest bardzo istotna, 
bo daje choremu szansę na znaczącą 
poprawę jakości życia – mówi dr n. med. 
Dariusz Jorg. 

Dla kogo endoproteza?

Pacjent odczuwa ból w pachwinie czy 
w biodrze, może pojawiać się przy po-
ruszaniu i może promieniować na inne 
części ciała. 

Każdego dnia nasze stawy poddawane 
są dużym obciążeniom – ciężar przeno-
szony jest z całego tułowia na kończyny 
dolne. Nie ma w tym nic dziwnego, że 
z wiekiem dochodzi do zmian zwyrod-
nieniowych w stawie biodrowym. 

Trzeba jednak pamiętać, że schorzenie 
nie dotyczy wyłącznie starszych osób, 
pierwsze objawy mogą być odczuwalne 
już po 45. roku życia. 

Przyczynami zwyrodnień mogą być 
także przeciążenia stawu wynikające 
z nadwagi, otyłości lub charakteru pracy 
czy choroby reumatoidalnej. Czynnika-
mi warunkującymi do zabiegu mogą być 
również przebyte złamania, wady wro-
dzone czy zapalenie stawu. (kk)

Czasy, gdy endoproteza biodra czy kolana to była operacja zarezerwowana wyłącznie dla prywatnych ośrodków mamy już dawno za sobą. 

Szpital Powiatowy w Zawierciu jest w okolicy wiodącym ośrodkiem przeprowadzającym tego rodzaju zabiegi. Mają tam nowoczesny sprzęt, 

wysokiej klasy specjalistów przeprowadzających konsultacje i operacje, oferują nowoczesne implanty dopasowane do potrzeb pacjentów, 

a przede wszystkim czas oczekiwania na zabieg to ok. 3 miesiące. Zamiast do prywatnego ośrodka – zapraszają do swojej przyszpitalnej poradni. 
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Dieta do kieszeni?
Nie, dla mieszkańców!

REDAKCJA POLECA

Adam Zamora w gminie Żarki pełni funkcję Radnego 
w okręgu nr 5 (części osiedla 600-lecia) to właśnie tam 
skupiona jest jego największa aktywność. Organizowany 
każdego roku przez samorządowca piknik rodzinny przy-
ciąga dziesiątki rodzin z dziećmi. Adam Zamora przygoto-
wuje dla uczestników co roku inną atrakcję główną. Tym 
razem była to żywa wystawa edukacyjna Gadów i Płazów 
Walabia, a w zeszłym roku spacery z Alpakami. Jak radny 
często podkreśla: - ponda połowa środków na organizację 
tego typu wydarzeń pochodzi… z jego kieszeni, a dokład-
niej mówiąc z diety radnego, którą otrzymuje. 

Choć radny ma jako przedsiębiorca sporo zajęć, dla 
mieszkańców zawsze znajduje czas. Można spotkać go 
na wielu wydarzeniach w gminie. – To świetna okazja do 
rozmów z mieszkańcami – mówi samorządowiec. 

Co niewyobrażalne - we wrześniu radny Adam Zamora, 
uczestnicząc w „Zlocie traktorów i samorodek” w sołe-
ctwie Jaroszów przekazał równowartość swojej jednomie-
sięcznej diety na rozwój świetlicy wiejskiej. Dzień póź-
niej gościł w Zaborzu na dożynkach parafialnych, przeka-
zując na ręce sołtysa bon o wartości 800 zł na wynajem 
urządzeń rekreacyjnych. Radnego nie zabrakło również 
na jubileuszu orkiestry dętej OSP Żarki, gdzie przekazał 
kapelmistrzowi nowo zakupiony instrument. 

A to nie koniec… Samorządowiec odwiedził uczestników 
pikniku rodzinnego w Przybynowie, gdzie ufundował na-
grody w konkursie na najlepsze ciasto, były to zegarki, 
opaski - smartwatche. 

Dodatkowo z przedsiębiorstwa, w którym pracuje prze-
kazał 1000 zł darowizny dla orkiestry dętej OSP Przyby-
nów jako wsparcie zakupu nowych instrumentów. 

- Jeśli mieszkańcy zapraszają mnie na swoje lokalne 
imprezy/wydarzenia to mi jako radnemu nie wypada je-
chać z pustymi rękoma. Pobieram co miesiąc dietę, więc 
mogę wesprzeć organizatorów na tyle, na ile mnie stać. 
Poza tym sam każdego roku organizuję na osiedlu pik-
nik dla rodzin z dziećmi, więc doskonale znam potrzeby 
organizacyjne, zwłaszcza te finansowe. Jestem wdzięczy 
mieszkańcom sołectw za zaproszenia, doceniam ich trud 
i wkład organizacyjny – podkreśla A. Zamora. 

Takie działanie samorządowców nie powinno być dla ni-
kogo zaskoczeniem, a jednak jest. Redakcja postanowiła 
opisać tę nietypową historię, wierząc, że będzie inspira-
cją dla innych – kilkuset radnych: gminnych, powiatowych 
czy wojewódzkich. (kk), Foto: A. Zamora

Walka o oświetlenie w gminie Żarki – o tym już pisaliśmy… Wsparcie osób ze szczególnymi 
potrzebami poszukującymi pracy? To też już było. Tym razem radny Adam Zamora zorganizo-
wał dla mieszkańców piknik. Da się? Da! Niech artykuł będzie dla samorządowców inspiracją.
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Okręg 28

W okręgu 28 PiS-owi udało się utrzy-
mać pierwszą lokatę. Na rządzącą par-
tię zagłosowało 117756 wyborców 
(36,35%). W poprzednich wyborach 
PiS otrzymał o 8234 głosy mniej. Taki 
wynik pozbawił ugrupowanie jednego 
mandatu. 

Drugą lokatę utrzymała – fenome-
nalnie zwiększając grono wyborców 
- Koalicja Obywatelska, która zdobyła 
94313 głosów (poprzednio 64374). 
Znaczący wzrost wyborców pozwolił 
KO na uzyskanie dodatkowego – trze-
ciego mandatu. 

Trzecie miejsce wywalczyła Trzecia 
Droga, która uzyskała 47698 głosów 
(poprzednio PSL miał 24704 głosy). 

Czwarta była Nowa Lewica z wy-
nikiem 30497 głosów, w wyborach 
w 2019 roku SLD otrzymał 44354 
głosy. To druzgocąca porażka. Strata 
13857 głosów, przy większej frekwen-
cji pozbawiła Nową Lewicę mandatu. 

Konfederacja otrzymała 21256 gło-
sów, poprzednio 17278. Musi się jed-
nak obejść bez mandatu w tym okrę-
gu. Bezpartyjni Samorządowcy uzy-
skali 6775 głosów (poprzednio 7817 
głosów). KW Polska Jest Jedna zdobył 
5646 głosów. 

Do podziału w okręgu było 7 manda-
tów. Trzy otrzymał PiS, trzy KO i jeden 
Trzecia Droga. 

W 2019 roku do PiS należały cztery 
mandaty, do KO dwa i jeden do SLD.

Powiat myszkowski

W powiecie myszkowskim do urn po-
szło 38855 osób (poprzednio 32868). 
Znacząco zwyciężyło tu Prawo i Spra-
wiedliwość, na które głos oddało 
15575 wyborców, w wyborach 2019 
roku było to 16023, czyli PiS stracił 
448 wyborców i nie zdołał pozyskać 
żadnego nowego z dodatkowych 5987 
osób, które zdecydowały pójść zagło-
sować, a nie zrobiły tego w 2019 roku. 

Koalicja Obywatelska zajęła drugą 
lokatę, znacząco zwiększając liczbę 
swych wyborców. Na KO zagłosowało 
10 913 osób, poprzednio 6274. 

Trzeci wynik wypracowała… Trzecia 
Droga z liczbą głosów 4711. W po-
przednich wyborach startujący samo-
dzielnie PSL uzyskał 2350 głosów.

Czwarte miejsce – poza podium i bez 

mandatu - Nowa Lewica, na którą głos 
oddało 3650 osób, poprzednio SLD 
i 5091. Lewa strona sceny politycznej 
straciła w powiecie myszkowskim aż 
1441 wyborców. 

Na Konfederację w powiecie mysz-
kowskim zagłosowało 2671 osób, 
poprzednio 2114. To bardzo dobry 
wynik, zwłaszcza że na liście nie było 
żadnego przedstawiciela powiatu.

KW Polska Jest Jedna otrzymał 668 
głosów, a Bezpartyjni Samorządowcy – 
jeden głos mniej, czyli 667 (poprzed-
nio 1016).

W powiecie myszkowskim zawiąza-
no niepisaną koalicję, która miała do-
prowadzić do pozbawienia mandatu 
Mariusza Trepkę. Mieli w niej uczest-
niczyć samorządowcy: burmistrz Żarek 
Klemens Podlejski, radni powiatowi: 
Anna Socha-Korendo i Rafał Kępski 
oraz myszkowska radna miejska – Be-
ata Pochodnia, a także asystent poseł 
Izabeli Leszczyny, pracownik UG Po-
raj i sołtys – Przemysław Bąk. Trzeba 
przyznać, że pomysł przyniósł zamie-
rzony skutek. 

Myszków

W mieście do urn poszło 16 557 
osób, poprzednio 14 459. W Myszko-
wie bezwzględnie wygrywa PiS, zdo-
bywając 6050 głosów (poprzednio 
6420). Lekcje odrobiła KO, która zaję-
ła ponownie drugą lokatę i poszerzyła 
grono wyborców. Na Koalicję zagłoso-
wało 5106 myszkowian, poprzednio 
3098. Trzecie miejsce uzyskała Nowa 
Lewica – 2071 głosów (poprzednio 
SLD 2836). Mieszkańcy miasta gorzej 
niż 4 lata temu ocenili działalność 
Lewicy - straciła tu aż 765 wyborców, 
mimo większej frekwencji. Kolejno 
uplasowały się: Trzecia Droga – 1738 
(poprzednio PSL: 680), Konfederacja 
– 1114 (poprzednio 1075), KW Polska 
Jest Jedna – 241, Bezpartyjni Samo-
rządowcy – 237 (poprzednio 350). 

Najpopularniejszym kandydatem 
był Mariusz Trepka – 3382, druga była 
Izabela Leszczyna – 2119. Trzecie 
miejsce – niemal ex aequo – kandyda-
ci „koalicji antyTrepkowej” – miesz-
kanka Myszkowa Beata Pochodnia 
(1596 głosów) i szef SLD Rafał Kępski 
(1527 głosów). Kolejny kandydat ko-
alicji przeciw urzędującemu wówczas 
posłowi – burmistrz Żarek Klemens 

Podlejski uzyskał 976 głosów, a Anna 
Socha-Korendo – 600. Lider Konfe-
deracji – Tomasz Stala uzyskał 632 
głosy. Przemysław Bąk z KO uzyskał 
64 głosy.

Koziegłowy

W gminie Koziegłowy w wyborach 
udział wzięło 8138 uprawnionych, 
poprzednio – w 2019 roku – było ich 
6465. Jak rozłożyły się głosy mimo 
frekwencji zwiększonej o 1673 wy-
borców? W gminie Europoseł Jadwigi 
Wiśniewskiej zwycięża bezwzględnie 
Prawo i Sprawiedliwość i to jedna 
z dwóch gmin, gdzie PiS-owi wzrosła 
liczba wyborców. Na rządzącą partię 
zagłosowało w gminie Koziegłowy 
3627 wyborców, poprzednio było ich 
3441. Drugą lokatę wywalczyła Koa-
licja Obywatelska, na którą zagłoso-
wało 1768 mieszkańców (poprzednio 
1147). Trzecia Droga to 1111 głosów 
(poprzednio PSL: 589), Konfederacja – 
638 głosów (poprzednio 453), Nowa 
Lewica – 611 (poprzednio SLD 589), 
KW Polska Jest Jedna – 196 głosów, 
Bezpartyjni Samorządowcy – 187 (po-
przednio 132). 

Najczęściej wybieranym kandyda-
tem był poseł, któremu Jadwiga Wiś-
niewska „użyczyła” wizerunku, czyli 
Mariusz Trepka -1932 głosy. Druga co 
do popularności była Izabela Leszczy-
na – 907, niewiele mniej miała Lidia 
Burzyńska – 903. Tomasz Stala z Kon-
federacji otrzymał 340 głosów. Kle-
mens Podlejski z KO miał 309 głosów, 
a Beata Pochodnia – 159. Lider Trze-
ciej Drogi – Henryk Kiepura uzyskał 
355 głosów, Anna Socha-Korendo 315 
głosów, Rafał Kępski z Lewicy miał 
210 głosów. Przemysław Bąk otrzymał 
110 głosów.

Żarki

W gminie Żarki do urn poszło 4727 
osób, poprzednio – 3854. W gminie 
znacząco wygrał PiS, zdobywając 
1956 głosów (poprzednio 2005). Ko-
lejno KO, z której startował burmistrz 
Podlejski – 1568 (poprzednio 608), 
Trzecia Droga – 383 (poprzednio PSL – 
206), Konfederacja – 320 (poprzednio 
178), Nowa Lewica – 310 (poprzednio 
SLD – 470), Bezpartyjni Samorządow-
cy – 112 (poprzednio 387), KW Polska 
Jest Jedna – 78.

Najczęściej wybieranym kandyda-
tem w gminie był Mariusz Trepka – 

1264 głosy, kolejno – Klemens Podlej-
ski z KO – 1102 głosy oraz z tej samej 
listy: Izabela Leszczyna – 343, Beata 
Pochodnia – 49, Przemysław Bąk – 13. 
Lider Konfederacji miał w gminie 183 
wyborców. Na Rafała Kępskiego z No-
wej Lewicy zagłosowało 147 osób, na 
Annę Sochę-Korendo z Trzeciej Drogi 
– 110 osób, a na Starostę Kłobuckiego 
– Henryka Kiepurę – 91 osób. 

Niegowa

W gminie Niegowa także nastąpi-
ła wielka mobilizacja wyborców. Do 
urn poszło tu 3160 osób – poprzed-
nio: 2765. Mimo większej frekwencji 
politycznemu liderowi spadła liczba 
zwolenników. Zwycięski PiS, na który 
zagłosowało w tych wyborach 1965 
osób, stracił 85 wyborców – mimo 
że do urn poszło o 395 osób więcej. 
Zwolenników przybyło za to w gmi-
nie Koalicji Obywatelskiej, na którą 
zagłosowało 416 osób – poprzednio 
204. Trzecią Drogę wybrało 315 osób 
(poprzednio PSL 146), Konfederacja 
powiększyła grono wyborców z 125 
w 2019 r. do 211 w 2023 r. Nowa Le-
wica otrzymała 146 głosów i zrobiła 
piąty wynik w gminie (poprzednio SLD 
miało 195 i trzecią lokatę). KW Polska 
Jest Jedna zyskało sympatię 61 wy-
borców, a Bezpartyjni Samorządowcy 
powiększyli grono swych zwolenni-
ków o jedną osobę – z 45 osób do 46. 

Najczęściej wybieranym kandyda-
tem był w gminie Niegowa oczywi-
ście poseł z Moczydła Mariusz Trepka, 
który zdobył 1443 głosy (poprzednio 
w gminie 1488), kolejno wyborcy 
wskazywali Lidię Burzyńską (297), 
Klemensa Podlejskiego z KO (178), 
Izabelę Leszczynę (159), lidera Kon-
federacji Tomasza Stalę (142), Henry-
ka Kiepurę z Trzeciej Drogi (102) oraz 
z tej samej listy Annę Sochę-Korendo 
(98). Związany z gminą Niegowa Rafał 
Kępski zyskał sympatię 87 wyborców. 
A jak wypadli pozostali członkowie 
„koalicji antyTrepkowej”? Beata Po-
chodnia z KO uzyskała 27 głosów, 
a Przemysław Bąk – 13. 

Poraj

W gminie Poraj mała rewolucja, choć 
nie jest ona niespodzianką. Do urn 
poszło 6273 wyborców, poprzednio 
5325. Wyborcy w gminie zdecydowa-
li, że nastąpi zmiana na fotelu lidera. 
Najwięcej głosów - 2055 uzyskała 

tu Koalicja Obywatelska. Poprzed-
nio było to 1217 głosów. To efekt 
odradzającej się w gminie Platformy 
Obywatelskiej. W Poraju od czasu 
urzędowania Łukasza Stachery sporo 
było zwolenników PO, gdy Stachera 
zniknął, PiS – korzystając z krajowej 
fali – wskoczył na pozycję lidera. Dzia-
łacze odrobili lekcje. Przemysław Bąk 
– sołtys Kuźnicy został asystentem 
poseł Izabeli Leszczyny i regularnie 
„sprowadza” ją do gminy. Częstsze wi-
zyty parlamentarzystki mają wpływ na 
popularność partii. W ostatnim czasie 
słychać było nawet, że Przemysław 
Bąk chciałby pozbawić Dariusza Lase-
ckiego tytułu lidera PO w powiecie… 

Zobaczmy jednak, co z wynikami 
innych – na przykład Trzeciej Drogi, 
na listach znalazła się miejscowa rad-
na powiatowa Anna Socha-Korendo. 
Trzecia Droga uzyskała 1164 głosy 
(poprzednio PSL 729). Nowa Lewica 
otrzymała 512 głosów (poprzednio 
SLD 887). Konfederacja – 388 głosów 
(poprzednio 283). KW Polska Jest Jed-
na – 92 głosy i Bezpartyjni Samorzą-
dowy – 85 głosów (poprzednio 102). 

Najpopularniejszym kandydatem 
w gminie Poraj była Izabela Leszczy-
na – 1272 głosy. Druga lokata – Anna 
Socha-Korendo 819 głosów. Niemal ex 
aequo – Mariusz Trepka (653) i Lidia 
Burzyńska (620). Przemysław Bąk – 
299 głosów, Tomasz Stala – 225 gło-
sów, Klemens Podlejski – 183 głosy, 
Rafał Kępski – 134 głosy, Beata Po-
chodnia – 45 głosów. 

Powiat częstochowski

W powiecie częstochowskim bez 
zmian. Zwyciężył PiS z liczbą gło-
sów 31150 (poprzednio 32353). 
Drugą lokatę zajęła Koalicja Obywa-
telska – 18841 głosów, poprzednio 
12157. Trzecie miejsce – Trzecia Dro-
ga i 11797 głosów (poprzednio PSL: 
7336). Kolejno: Nowa Lewica - 6550 
(poprzednio SLD 8204), Konfederacja 
– 5145 (poprzednio: 3851), Bezpartyj-
ni Samorządowcy – 1930 (poprzednio 
1331) oraz KW Polska Jest Jedna – 
1103.

Janów

W gminie Janów bezwzględnie zwy-
ciężył PiS – 1655 głosów (poprzednio 
1651). To pierwszy przypadek wśród 
analizowanych gmin, gdzie Prawo 
i Sprawiedliwość zwiększyło liczbę 
wyborców. Drugą lokatę uzyskała KO 
– 632 głosy (poprzednio 547). Trzecia 
Droga otrzymała 423 głosy (poprzed-
nio PSL 169), Nowa Lewica 324 głosy 
(poprzednio SLD 300), Konfederacja 
– 254 (poprzednio 172), KW Polska 
Jest Jedna – 88 głosów, Bezpartyjni 
Samorządowcy – 84 (poprzednio 43). 

Mieszkańcy gminy Janów postawili 
na kobiety. Najpopularniejszym kan-
dydatem była Lidia Burzyńska z PiS, 
na którą oddano 1076 głosów. Druga 
była liderka KO – Izabela Leszczyna – 
464 głosy. Trzeci był Mariusz Trepka 
– 192 głosy. 

WYBORY PARLAMENTARNE 2023:
Mariusz TREPKA - jak zapowiadaliśmy - bez mandatu, 
burmistrzowie z kiepskim wynikiemi, W SENACIE BEZ ZMIAN
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Lelów

W gminie Lelów – podobnie jak u są-
siadów – zwyciężo Prawo i Sprawied-
liwość, które otrzymało 1484 głosy 
(poprzednio 1476 głosów). Druga była 
KO – 345 głosów (poprzednio 260). 
Trzecia Droga otrzymała 305 głosów 
(poprzednio PSL: 245), Konfedera-
cja uzyskując 182 głosy (poprzednio 
105), wyprzedziła Nową Lewicę – 152 
(poprzednio SLD 182). Bezpartyjni 
Samorządowcy to wynik 106 głosów 
(poprzednio 34), a KW Polska Jest Jed-
na – 48 głosów. 

W gminie Lelów też postawiono na 
kobiety. Najwięcej głosów oddano 
na Lidię Burzyńską – 918 głosów, na 
Izabelę Leszczynę – 234. I… Mariusza 
Trepkę – 206. 

Komitety i kandydaci pod lupą

Najpopularnie jszą  kandydatką 
w okręgu 28 była Izabela Leszczyna, 
która niemal podwoiła liczbę uzyska-
nych głosów – w porównaniu do 2019 
roku. Liderka KO otrzymała 60549 
głosów, poprzednio 36266. 

Drugą lokatę otrzymała liderka PiS 
– Lidia Burzyńska – 49 713 głosów. 
Trzecie miejsce wywalczył lider Trze-
ciej Drogi w okręgu – Starosta Kłobu-
cki – Henryk Kiepura, zdobywając 20 
665 głosów. 

Najwięcej głosów w okręgu uzyskało 
Prawo i Sprawiedliwość. Pierwszy wy-
nik w komitecie przypadł liderce Lidii 
Burzyńskiej. Drugą lokatę wywalczył 
Szymon Giżyński (14148), trzecią An-
drzej Gawron (13239). I to te trzy oso-
by uzyskały mandat poselski.

Przy kandydacie,  który uzyskał 
czwartą lokatę w komitecie - Mariuszu 
Trepce zatrzymamy się nieco dłużej. 
Wiadomo już, że 11213 głosów, któ-
re uzyskał, ubiegający się o reelekcję 
parlamentarzysta, było niewystarcza-
jące. Trepki w ławach sejmowych nie 
zobaczymy. Choć w wielu gminach 
zajmował czołowe miejsce wśród 
kandydatów – negatywnie wpłynął 
na ogólny wynik swojej listy. Uzyskał 
o prawie 2 tys. mniej głosów niż w po-
przednich wyborach – mimo tego, że 
mieliśmy teraz znacznie większą fre-
kwencję. Wyborcy pokazali „mene-
dżerowi” z Wikipedii miejsce w sze-
regu. Nie tylko stracił 1668 głosów, 
w dodatku nie pozyskał żadnego do-
datkowego. I nie pomogą tłumaczenia, 
że przeciw Trepce zmówiło się kilku 
samorządowców. Gdyby był dobry, 
żaden trik by nie zadziałał. 

Sytuację, że Trepka straci mandat, 
przewidziałam już w 2021 roku, co 
opisałam w artykułach na temat dzia-
łań parlamentarzysty z Moczydła. 
Trzeba podkreślić, że 11 tys. głosów to 
jednak na tyle dobry wynik, który nie 
pozwoli dumnemu Trepce zakończyć 
politycznej „kariery”. Z najnowszych 
informacji wynika, że ma wystartować 
w wyborach do Sejmiku Śląskiego. 
A to oznacza, że obecny wójt Niegowy 
Mariusz Rembak może spać spokojnie 
– Trepka nie będzie mieszał mu w szy-

kach, gorzej z innymi kandydatami…

Trepce po piętach we własnym 
ugrupowaniu deptał Artur Warzocha, 
senator – nie poprzedniej, ale jeszcze 
wcześniejszej kadencji, w dodatku 
startujący wtedy nie z tzw. obwarzan-
ka, do którego należy powiat mysz-
kowski, ale z Częstochowy. Niewiele 
brakło i Warzocha wyprzedziłby Trep-
kę, brakło mu 583 głosy (miał 10630). 
Dobry wynik zrobili też: Piotr Wrona 
(3908), Piotr Derejczyk (2635) oraz 
startująca po raz pierwszy – adwokat-
ka Ewelina Mikulska (2485). 

Drugą lokatę zajęła Koalicja Oby-
watelska z liderką-lokomotywą, która 
zdobyła prawie 2/3 głosów komitetu. 
Mowa oczywiście o wspomnianej wy-
żej Izabeli Leszczynie. Drugie miejsce 
w komitecie otrzymał obecny poseł 
Andrzej Szewiński (10171). Trzecie 
miejsce – i niespodzianka – Prze-
mysław Witek (5121). Tych trzech 
przedstawicieli KO będzie wyborców 
reprezentować w Sejmie RP. Klemens 
Podlejski uzyskał piąty wynik w KO, 
zdobywając 3331 głosów, Beata Po-
chodnia zdobyła 2687 głosów, a Prze-
mysław Bąk 1069. 

Trzecia była Trzecia Droga. Drugi wy-
nik w ramach listy zrobiła Małgorzata 
Imiołczyk, trzeci – Grzegorz Boski – 
5010. Anna Socha-Korendo uzyskała 
poparcie 3015 wyborców.

Czwarte miejsce – Nowa Lewica, 
która straciła mandat. Lider Zdzisław 
Wolski, który otrzymał 9891 głosów, 
nie znajdzie się w Sejmie. Drugi wy-
nik na liście wywalczyła Małgorzata 
Iżyńska – 4748 głosów (startowała 
z 5 lokaty). Rafał Kępski, startujący 
z trzeciego miejsca zrobił trzeci wy-
nik – 2833 głosy.

Kolejno Konfederacja. Jej lider To-
masz Stala zdobył 11235 głosów – 
więcej niż poseł Mariusz Trepka.

Bezpartyjni Samorządowcy – lider-
ka Iwona Michalska-Wierusz zdobyła 
1935 osób. KW Polska Jest Jedna mia-
ła dwie lokomotywy – startującą z dru-
giej lokaty Alicję Piech (2862 głosy) 
i lidera Sebastiana Cichonia (1769 
głosów). 

Wyborcy nieco odświeżyli przedsta-
wicieli w Sejmie. Mandat utrzymali: 
Lidia Burzyńska, Szymon Giżyński, 
Andrzej Gawron, Izabela Leszczyna, 

Andrzej Szewiński. Nie zobaczymy 
w sejmowych ławach: Mariusza Trep-
ki i Zdzisława Wolskiego. Ich miejsce 
zajmą: Henryk Kiepura i Przemysław 
Witek.

Okręg 32

Tegoroczne wybory parlamentarne 
przyniosły w okręgu 32 sporo zmian. 
Najlepszy wynik – zdobywając naj-
więcej głosów – uzyskała Koalicja 
Obywatelska. Zagłosowało na nią 114 
519 wyborców. W wyborach w 2019 
roku – KO – zajęła w tym okręgu drugą 
lokatę, ponieważ głos na nią oddało 
wówczas „tylko” 99 499 wyborców. 
To aż o 15 tys. głosów więcej. 

W tegorocznych wyborach gorzej 
wypadło Prawo i Sprawiedliwość. 
W 2019 roku to PiS był w okręgu 32 
niepowetowanym zwycięzcą, uzy-
skawszy wówczas 124 553 głosy. 
W tegorocznych wyborach Prawo 
i Sprawiedliwość zajęło w okręgu 
drugie miejsce pod względem ilości 
uzyskanych głosów. Na PiS zagłoso-
wało tu 112 389 osób, czyli o 12 164 
osoby mniej. 

Trzecią lokatę uzyskała Nowa Lewi-
ca, na którą głos oddało 81 646 osób 
(w 2019 r.: 73 466). W tym przypadku 
doszło jednak do pewnego kuriozum. 
Analitycy życia politycznego stwier-
dzają, że to najgorszy wynik w historii 
Lewicy – i to od wielu lat. Dlaczego? 
Podkreślają, że niemal połowa uzy-
skanych głosów nie była oddana na 
Lewicę jako taką, tylko na kandydata 
– bez względu na komitet, z którego 
startował. Mowa oczywiście o Łuka-
szu Litewce – przez jednych zwanego 
społecznikiem, przez innych projek-
tem politycznym, ale o tym w dalszej 
części.

Czwarty wynik w okręgu 32 uzyska-
ła Trzecia Droga. PSL na skalę kraju 
znalazł wreszcie odpowiedniego ko-
alicjanta, dzięki któremu udało im 
się wspólnie zrobić naprawdę dobry 
wynik. W tegorocznych wyborach ko-
mitet Trzeciej Drogi otrzymał 37 221 
głosów. W poprzednich wyborach, 
w 2019 roku – startujący samotnie 
PSL uzyskał 16 263 głosy. 

Piąta lokata to Konfederacja – wynik 
nieznacznie groszy niż w poprzednich 
wyborach. W 2023 roku było to 21 
512 głosów, w 2019: 21 650.

W tych wyborach w tym okręgu 

uprawnieni do głosowania mieli moż-
liwość oddania głosu na dwa nowe ko-
mitety, tj. na Bezpartyjnych Samorzą-
dowców (5 499 głosów) i KW Polska 
Jest Jedna (5173 głosy).

Do podziału w okręgu 32 było 9 
mandatów. Po trzy uzyskały KO i PiS, 
dwa Nowa Lewica i jeden Trzecia Dro-
ga. W 2019 roku – cztery należały do 
PiS, trzy do KO, dwa do Nowej Lewicy.

Powiat zawierciański

W powiecie zawierciańskim do urn 
poszło 65911 wyborców, aż o 8016 
osób więcej niż w 2019 roku.

Tu ponownie zwycięstwo zanotował 
PiS z liczbą głosów 25589 głosów. To 
mniej o 1196 głosów niż w 2019 roku. 
Druga lokata – ze znaczącym wzro-
stem - to KO, która uzyskała 17518 
głosów (poprzednio 13 990). Z fre-
kwencyjnego tortu Koalicja zgarnęła 
niemal połowę wyborców. 

Trzeci wynik – ze spadkiem - to 
Nowa Lewica: 8351 głosów (w 2019 
r.: 8491). Czwarte miejsce: Trzecia 
Droga i 7896 głosów (poprzednio PSL 
4056). Piątka przypadła Konfederacji. 
Komitet uzyskał więcej głosów niż 
w 2019 roku. W tegorocznych wybo-
rach było to 4653, poprzednio 4573. 
Na końcu: Bezpartyjni Samorządowcy 
– 996 głosów i KW Polska Jest Jedna: 
908 głosów.

Zawiercie

W Zawierciu do urn poszło 26673 
wyborców (poprzednio: 24079). Zwy-
cięstwo zanotował PiS, choć mniej 
znacząco niż w 2019 roku. Na Prawo 
i Sprawiedliwość głos oddało 8866 
osób (2019 r.: 9378). KO przekonało 
8309 osób – poprzednio 7066. Nowa 
Lewica: 3988 (tylko 15% głosów), po-
przednio: 4172. Trzecia Droga: 3035 
(poprzednio PSL: 1493). Konfederacja: 
1765, poprzednio: 1970. Bezpartyjni 
Samorządowcy: 400. Polska Jest Jed-
na: 310.

Najwięcej głosów spośród wszyst-
kich kandydatów uzyskał Mirosław 
Mazur z KO (3072 głosy). Niewiele 
mniej miała Ewa Malik – 2875, kolej-
no: Barbara Dolniak z KO (1952 głosy), 
i Waldemar Andzel: 1741, Danuta No-
wicka 1593 – z PiS i Jarosław Klesz-
czewski z KO, który otrzymał 1212 
głosów.

Zaskakująco w Zawierciu w Nowej 

Lewicy – Włodzimierz Czarzasty (1664 
głosy) wygrał z Łukaszem Litewką 
(1230 głosów).

Poręba

W Porębie do urn poszło 4923 wy-
borców (poprzednio 4227). W tym 
mieście Koalicja Obywatelska zyskała 
nie tylko pierwsze miejsce – odbiera-
jąc PiS-owi zwycięstwo, ale i zdobyła 
znacząco więcej wyborców. Na KO 
zagłosowało 1717 osób (poprzed-
nio 1472). PiS miał 1492 głosy (po-
przednio 1563). Nowa Lewica: 759, 
poprzednio 690. Trzecia Droga: 512 
(poprzednio PSL 219). Konfederacja: 
302, poprzednio: 283. Bezpartyjni Sa-
morządowcy: 81. Polska Jest Jedna: 60 
głosów. W Porębie spośród wszystkich 
kandydatów najwięcej głosów zdoby-
ła Barbara Dolniak (690). Posłanka 
zdobyła tu więcej głosów niż komitet 
Trzeciej Drogi. Podobnie Waldemar 
Andzel, który uzyskał drugie miejsce 
(543). Poseł wygrał z Ewą Malik (474). 
W Porębie podobnie, jak w Zawierciu 
Czarzasty wygrał z Litewką (333:249).

Łazy

W gminie Łazy zagłosowało 9007 
osób, poprzednio 7835. W tej gminie 
zdecydowanie i ponownie zwyciężył 
PiS, zdobywając 3152 głosy (2019 r.: 
3407). Drugie miejsce miała KO: 2662 
głosy, poprzednio 2094. Nowa Lewica: 
1478, poprzednio 1308. Trzecia Dro-
ga: 829 (poprzednio PSL: 384). Kon-
federacja: 621, poprzednio: 642. Bez-
partyjni: 138. Polska Jest Jedna: 127. 
Najwięcej głosów uzyskała tu Ewa Ma-
lik (872 głosy), tuż za nią Waldemar 
Andzel (860 głosów). Trzeci wynik 
otrzymał Grzegorz Piłka (782), który 
w ramach swojego komitetu pokonał 
Barbarę Dolniak (739). Mieszkanka 
Gabriela Barska startująca z Nowej 
Lewicy otrzymała tu 133 głosy. 

Ogrodzieniec

W gminie Ogrodzieniec również 
nastąpiła wielka mobilizacja wybor-
ców. Do urn poszło 5459 osób, więcej 
o 857. I choć PiS ponownie tu wygrał, 
uzyskując 2003 głosy, to do wyniku 
z 2019 roku stracił aż 136 wyborców. 
Z frekwencyjnego tortu nie przypadło 
rządzącej wówczas partii nic. Drugą 
lokatę i znaczący przyrost wyborców 
zanotowała Koalicja Obywatelska, 
która otrzymała 1307 głosów (po-
przednio 986). Trzecia Droga otrzy-
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mała tu 877 głosów (poprzednio PSL 
272 głosy) – zajmując trzecią lokatę 
i wyprzedzając Nową Lewicę (606 
głosów, poprzednio 644). Konfede-
racja w gminie swego lidera zrobiła 
piąty wynik i zaliczyła spadek liczby 
wyborców. W 2023 roku na Konfede-
rację w tej gminie zagłosowało 509 
osób, a w 2019 r.: 561. Bezpartyjni 
Samorządowcy otrzymali 83 głosy, 
a Polska Jest Jedna: 74. 

Najlepszy wynik zrobiła tu Ewa 
Malik z PiS, drugi: Waldemar Andzel 
553. Ogrodzienieckim czarnym ko-
niem gonitwy o głosy wyborców była 
tu Martyna Brożek – jednoosobowa 
opozycja w gminie. Młoda przedsta-
wicielka samorządu otrzymała 478 
głosów – więcej niż lider Konfederacji 
i kolega z rady – Jerzy Janoska (425). 
Brożek pokonała też Barbarę Dolniak 
(410), Łukasza Litewkę (207), Bezpar-
tyjnych Samorządowców i Polska Jest 
Jedna łącznie.

Szczekociny

W gminie Szczekociny do urn poszło 
4149 osób, to o 528 wyborców więcej 
niż w 2019 roku. Bezwzględnie i po-
nownie wygrało tu Prawo i Sprawied-
liwość otrzymując aż 53,72% głosów 
(poprzednio 61,94%). Na PiS zagłoso-
wało tu 2229 osób, poprzednio 2243. 

Druga lokata to KO: 737 głosów, 
poprzednio 423. Trzecia Droga: 476, 
poprzednio PSL 311. Kolejno Nowa 
Lewica: 326 głosów (poprzednio 418), 
Konfederacja: 256 głosów (poprzed-
nio 226), Polska Jest Jedna: 65 i Bez-
partyjni Samorządowcy: 60 głosów. 

Niekwestionowanym zwycięzcą 
wśród kandydatów jest Ewa Malik, 
która zdobyła tu aż 1115 głosów, wię-
cej niż połowę głosów oddanych na 
PiS, a na pewno więcej niż na pozo-
stałe komitety, niektóre nawet łącznie 
z innymi. Druga lokata przypadła Wal-
demarowi Andzelowi z liczbą głosów 
545. Później jest wyborcza przepaść. 
Trzecia lokata to Gabriel Dors ze 153 
głosami. Cztery głosy mniej niż Staro-
sta Zawierciański Gabriel Dors otrzy-
mał Lider Nowej Lewicy – Włodzimierz 
Czarzasty (149). 

Włodowice

W gminie Włodowice do urn poszło 
3022 wyborców, w 2019 r. było to 
2591 osób. I w tej gminie znacząco 
wygrał PiS, zdobywając 1275 głosów 
(poprzednio 1338). Druga lokata to 
KO: 719 głosów, poprzednio 633. 
Trzecia Droga: 368 głosów, poprzed-
nio PSL 154 głosy. Czwarta była Nowa 
Lewica: 325 głosów, poprzednio 268 
głosów. Konfederacja: 232 głosy, po-
przednio 198 głosów. Polska Jest Jed-
na: 58 i Bezpartyjni Samorządowcy: 
45 głosów. W gminie bezwzględnie 
wygrała Ewa Malik (526 głosów), ko-
lejno lekarz Jarosław Kleszczewski 
z KO (264), Waldemar Andzel (229). 
Startujący z 7 lokaty Gabriel Dors – 
Starosta Zawierciański uzyskał 180 
głosów – więcej niż jedynka Nowej 
Lewicy Włodzimierz Czarzasty (136), 
czy jedynka Trzeciej Drogi Kamil Wnuk 
(143) lub urzędująca poseł Barbara 
Dolniak (160). 

Kroczyce

W gminie Kroczyce do urn poszło 
3645 wyborców, poprzednio 3032. 
Zwyciężył PiS z liczbą głosów 1617 
(poprzednio 1645). Druga była KO 
968 głosów (poprzednio 616). Trze-

cia Droga uzyskała 385 głosów, po-
przednio PSL: 240. Nowa Lewica 289, 
poprzednio 290. Konfederacja 268, 
poprzednio 241. Bezpartyjni Samo-
rządowcy: 63, a Polska Jest Jedna: 55. 

Liderem wśród kandydatów był Jaro-
sław Kleszczewski z KO, który zdobył 
690 głosów. Drugi był Gabriel Dors, 
na którego zagłosowało 583 osoby. 
Liderka na liście PiS Ewa Malik miała 
390 głosów, Waldemar Andzel 244. 
Barbarę Dolniak z KO (110 głosów) 
wyprzedziła startująca z 8 lokaty 
w PiS Grażyna Welon, która zdobyła 
tu 147 głosów – więcej także niż Wło-
dzimierz Czarzasty (115), czy Kamil 
Wnuk (128). 

Irządze

W gminie Irządze w wyborach wzięło 
udział 1560 uprawnionych, poprzed-
nio – w 2019 roku: 1258. Znaczące 
zwycięstwo zanotował PiS z liczbą 
głosów 963, czyli 61,73% głosów (po-
przednio 898, co stanowiło 71,38%). 
Druga była KO z 225 głosami (po-
przednio 104). To w tej gminie Kon-
federacja znacząco powiększyła grono 
swych wyborców i uzyskała 132 głosy 
(poprzednio 60). Czwarta była Trzecia 
Droga ze 111 głosami (poprzednio PSL 
104). Piąta była Nowa Lewica: 92 gło-
sy, poprzednio 95. Bezpartyjni Samo-
rządowcy: 21 głosów i Polska Jest Jed-
na 16 głosów. Najwięcej głosów uzy-
skał tu wśród kandydatów Waldemar 
Andzel (276), nieco mniej – zajmując 
drugie miejsce – Gabriel Dors (191), 
następnie Ewa Malik (189), Jarosław 
Kleszczewski (149).

Pilica

W gminie Pilica na udział w wybo-
rach zdecydowało się 4934 upraw-
nionych, poprzednio 4363. Zwyciężył 
PiS z liczbą głosów 2525, poprzednio 
2614. Drugie miejsce wypracowała 
Trzecia Droga z liczbą głosów 895 
(poprzednio PSL 580). Dopiero trze-
cia była KO: 684 (poprzednio 476). 
Kolejno Konfederacja – 361 głosów 
(poprzednio 289), Nowa Lewica – 324 
głosy (poprzednio 404), Polska Jest 
Jedna – 82 głosy i Bezpartyjni Samo-
rządowcy: 63 głosy.

W gminie Pilica mieszkańcy stawiali 
przede wszystkim na kobiety. Najpo-
pularniejszą wśród wszystkich kandy-
datów była Ewa Malik (1065), kolejno 
Justyna Janosik z liczbą głosów 558, 
czy Barbara Laskowska – 501 głosów. 
Mężczyzna był dopiero czwarty. Wal-
demar Andzel otrzymał 498 głosów, 
następnie Jerzy Janoska: 278 głosów. 

Żarnowiec

W gminie Żarnowiec zgłosowało 
2539 osób, poprzednio 2287. Zwy-
ciężył PiS z liczbą głosów 1467 (po-
przednio 1560). Druga lokata przy-
padła Trzeciej Drodze – 408 głosów 
(poprzednio PSL: 299). Trzecie miejsce 
Konfederacja: 207 głosów (poprzed-
nio 103 głosy). Kolejno – KO: 190 gło-
sów (poprzednio 123), Nowa Lewica: 
164 głosy (poprzednio 202), Polska 
Jest Jedna: 61 głosów i Bezpartyjni 
Samorządowcy 42 głosy. 

W gminie najlepszym kandydatem 
był Waldemar Andzel (462 głosy), ko-
lejno Ewa Malik (452), Justyna Jano-
sik (267), Jerzy Janoska (116), Gabriel 
Dors (106). 

Powiat będziński

W powiecie będzińskim zmiana. 

Prawo i Sprawiedliwość zostało przez 
KO zepchnięte z pozycji lidera. Zwy-
cięska Koalicja Obywatelska zdobyła 
tu 32,7% głosów (poprzednio 32%), 
czyli dokładnie 27 780 głosów (po-
przednio 23727). 

Drugą lokatę uzyskał PiS, zdoby-
wając 23026 głosów (poprzednio 
25141). 

Trzecie miejsce wywalczyła Nowa 
Lewica 18 337 głosów (poprzednio 
16515).

Czwarta lokata to Trzecia Droga 
i 8412 głosów (poprzednio PSL 3510).

Piąte miejsce – Konfederacja – 4727 
głosów (poprzednio 5021).

Kolejno – Bezpartyjni Samorządowcy 
1425 i Polska Jest Jedna 1258.

Siewierz

Do urn w gminie Siewierz poszło 
7586 wyborców, poprzednio 6145. 
W przeciwieństwie do powiatu – 
w gminie zwyciężyło Prawo i Spra-
wiedliwość, zdobywając 2580 głosów 
(poprzednio 2716). Drugą lokatę uzy-
skała KO: 2459 głosów, poprzednio 
1602. Trzecia była tu Nowa Lewica – 
1039, poprzednio 883. Czwarta była 
Trzecia Droga: 730 głosów, poprzed-
nio PSL: 481. Kolejno: Konfederacja 
– 536 głosów (poprzednio 463), Bez-
partyjni Samorządowcy - 143, Polska 
Jest Jedna – 99.

Kto był najpopularniejszym w gmi-
nie kandydatem? Co ciekawe z listy 
Koalicji Obywatelskiej o mandat po-
sła ubiegał się urzędujący burmistrz 
MiG Siewierz Zdzisław Banaś. Wielu 
w ciemno wskazałoby jego jako li-
dera i zaliczyliby porażkę. Najwięcej 
głosów w gminie Siewierz otrzymał 
Waldemar Andzel z PiS, dokładnie 
1407. Dopiero za nim uplasował się 
Z. Banaś z liczbą głosów 1380. Trzecia 
była Ewa Malik – 571 głosów. Obser-
watorzy sceny politycznej komentują 
wynik Banasia jako największą poraż-
kę tych wyborów, która nie wróży mu 
niczego dobrego wiosną 2024 r., gdy 
wyborcy znów pójdą do urn – tym ra-
zem wskazując swych reprezentantów 
w samorządach. 

Komitety i kandydaci pod lupą

Najpopularniejszym kandydatem 
w okręgu 32 był – startujący z ostat-
niego miejsca w Nowej Lewicy – Łu-
kasz Litewka. Lider Litewka Team, 
którego złośliwi nazywają projektem 
politycznym, uzyskał 40579 głosów. 
Niewiele brakło, by Litewka wyprze-
dził lidera na swej liście dublem licz-
by głosów.

Drugim co do popularności kandy-
datem była Ewa Malik z PiS. Posłanka 
uzyskała 39498 głosów. Trzecią lo-
katę uzyskała Barbara Dolniak z KO 
z 37470 głosami. 

KO – 3 mandaty
W Koalicji Obywatelskiej zaskakują-

co. Startująca z drugiej lokaty Barbara 
Dolniak wyprzedziła w liczbie uzy-
skanych głosów lidera na liście i szefa 
wojewódzkich struktur Platformy Oby-
watelskiej – Wojciecha Saługę. Dol-
niak otrzymała 37470 głosów, a Sału-
ga – 28781. Trzeci wynik na liście wy-
walczył Mateusz Bochenek, zdobywa-
jąc 15117 głosów. To pierwsza trójka 
zachowa mandaty sejmowe. Czwarta 
była – związana przez jakiś czas z Za-
wierciem i miejskimi spółkami – Kata-
rzyna Stachowicz (10060 głosów). Tuż 

za nią Mirosław Mazur, były prezydent 
Zawiercia (4442 głosy). Kolejno: Jaro-
sław Kleszczewski 4046 głosów, Ewa 
Szota (3370). Burmistrzowi Siewierza 
Zdzisławowi Banasiowi (2574) po pię-
tach deptał były przewodniczący RM 
Będzina – Krzysztof Dudziński (2401).

PiS – 3 mandaty
W Prawie i Sprawiedliwości bez nie-

spodzianek. Najwięcej głosów w ko-
mitecie, bo aż 39 498 uzyskała Ewa 
Malik. Posłanka wśród kandydatów 
w okręgu uzyskała drugi wynik (wy-
przedził ją Łukasz Litewka). W Pra-
wie i Sprawiedliwości drugie miejsce 
w okręgu wywalczył Waldemar An-
dzel, zdobywając 22699 głosów. Ro-
bert Warwas uzyskał 17403 głosy. I to 
oni będą reprezentować wyborców 
w Sejmie RP. Nie udało się PiS-owi 
utrzymać w tym okręgu 4 mandatu. 
Nie zobaczymy w ławach sejmowych 
Danuty Nowickiej, która otrzymała 
w tych wyborach 4448 głosów. Po-
słem nie zostanie też były wicemar-
szałek Dariusz Starzycki, który otrzy-
mał 9593 głosy. Na liście PiS powiat 
zawierciański miał poza Danutą No-
wicką jeszcze innych reprezentantów: 
Gabriela Dorsa (2541 głosów), Barba-
rę Laskowską (1470 głosów) i Barbarę 
Kozioł (1859 głosów). 

Nowa Lewica – 2 mandaty
Nowa Lewica zafundowała w tych 

wyborach najwięcej niespodzianek. 
I o ile nikogo nie dziwi fakt, że po-
nownie wystawiono Łukasza Litewkę 
na listę. Niczym zaskakującym też nie 
jest jego wyborczy wynik. Szokiem 
jest, że niewiele brakło, by lider ugru-
powania – Włodzimierz Czarzasty nie 
uzyskał mandatu. Władze Nowej Lewi-
cy otrzymały zimny prysznic. Cztery 
lata temu można było powiedzieć, że 
osoby oddające głos na Łukasza Litew-
kę oddawały głos na kandydata SLD. 
Litewka nie był jeszcze wówczas tak 
popularny. W 2023 roku nie można 
absolutnie zakładać, że 40 tys. gło-
sów, które otrzymał Litewka – to głosy 
oddane zgodnie z przekonaniami po-
litycznymi na Nową Lewicę. Wygrała 
osoba. Co byłoby, gdyby nie Litewka? 

Druzgocącą porażkę odniósł ubiega-
jący się o reelekcję Rafał Adamczyk. 
Parlamentarzysta nie tylko mimo zna-
czącej kampanii nie uzyskał ponownie 
mandatu posła, zdobył też o połowę 
głosów mniej. W 2019 r. zagłosowało 
na niego 12148 wyborców, w 2023 r. 
tylko 5900. Wiceprezydent Dąbrowy 
Górniczej Bożena Borowiec otrzyma-
ła 4937 głosów. Wojciech Nitwinko 
– 1427, Wiktoria Gilewicz – 1507, 
Sylwia Kwiecień – 919 głosów, a Ga-
briela Barska, była naczelnik PG w Ko-
mendzie Powiatowej Policji w Będzi-
nie 445 głosów. 

Trzecia Droga – 1 mandat
Najwięcej głosów zdobył lider listy 

– Kamil Wnuk (16310 głosów) i to 
on będzie reprezentował wyborców 
w Sejmie RP. Drugim co do popular-
ności kandydatem na liście był Miłosz 
Motyka – zdobył 3477 głosów, trzecia 
była Justyna Janoska (3522 głosy). Ko-
lejno: Piotr Podsiadło (2776), Agniesz-
ka Pilarek-Jagodzińska (1321), Jacek 
Panek (1263) i Martyna Brożek (1142). 
Emil Barclay uzyskał 633 głosy.

Konfederacja – bez mandatu 
Lider listy – ogrodzieniecki radny 

– otrzymał 10726 głosów. Kolejno: 
Artur Jakóbik (1996), Marcin Kolczyk 
(1600). Maciej Pogan uzyskał 527 gło-
sów. 

Bezpartyjni Samorządowcy – bez 
mandatu 

Jedynka z Bezpartyjnych – Ewa Fen-
drych uzyskała 1657 głosów. 

Polska Jest Jedna – bez mandatu.
Lider Janusz Flasza otrzymał 2232 

głosy. 

Kto stracił? Kto zyskał?

Wyborcy okręgu 32 postanowili 
odświeżyć sejmowe szeregi. Po raz 
kolejny dali szansę na reprezento-
wanie swoich interesów: Ewie Malik, 
Waldemarowi Andzelowi, Robertowi 
Warwasowi, Barbarze Dolniak, Wojcie-
chowi Sałudze, Mateuszowi Bochen-
kowi i Włodzimierzowi Czarzastemu. 
Pożegnali: Danutę Nowicką i Rafała 
Adamczyka. Ich miejsce zajmą Kamil 
Wnuk i Łukasz Litewka. 

SENAT

Okręg 68 – powiaty: częstochow-
ski, myszkowski, kłobucki, lubli-
niecki

Wyborcy mogli oddać głos na 5 kan-
dydatów: Monikę Fajer (Konfederacja), 
Jarosława Laseckiego (Pakt Obywatel-
ski), Ryszarda Majera (PiS), Krzysztofa 
Smelę (Trzecia Droga), Mariusz Spie-
chowicza (Bezpartyjni Samorządow-
cy).

Najwięcej głosów uzyskał Ryszard 
Majer – 73331 (36,07%) – i to on 
sprawował będzie mandat senatora. 
Drugi wynik wypracował Krzysztof 
Smela, zdobywając 59305 głosów. 
Trzecia lokata to Jarosław Lasecki – 
38551 głosów. Czwarta – Monika Fa-
jer: 20529 osób. Michał Spiechowicz 
miał 11608 głosów. Spośród gmin po-
wiatu myszkowskiego tylko w gminie 
Poraj wyborcy wskazali innego lidera 
– tam był nim Krzysztof Smela, nie 
wpłynęło to jednak w żaden sposób 
na ostateczny wynik wyborów. 

- Bardzo dziękuję wszystkim Pań-
stwu, którzy zdecydowali się oddać na 
mnie głos. Choć nie udało mi się uzy-
skać mandatu senatora zapewniam, że 
nadal będę działać na Państwa rzecz 
– mówi Monika Fajer. 

Okręg 76 – powiaty: będziński 
i zawierciański, Dąbrowa Górnicza

Wyborcy podzielili swe głosy między 
4 kandydatów. Byli nimi: Beata Małe-
cka-Libera (KO), Arkadiusz Grabowski 
(PiS), Tomasz Szotowski (Bezpartyjni) 
oraz Krystian Żelazny (Konfederacja). 

Najwięcej głosów uzyskała i tym sa-
mym zdobyła mandat senatora – Be-
ata Małecka Libera (113692 głosy). 
Drugie miejsce – z 67886 głosami wy-
walczył Arkadiusz Grabowski. Trzecia 
lokata to Tomasz Szotowski – 18054 
głosy, a Krystian Żelazny zyskał uzna-
nie 17454 wyborców.

Arkadiusz Grabowski bezkonkuren-
cyjny był w gminach: Żarnowiec, Wło-
dowice, Szczekociny, Pilica, Kroczyce 
i Irządze – jednak nie wpłynęło to na 
ogólny wynik wyborów. W pozosta-
łych gminach liderką była B. Małecka-
-Libera.

Katarzyna Kieras

Foto: fb kandydatów
/posłów
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Czy dzieci w Gminie Poraj oddychają trującym powietrzem?

Dzieci są jedną z grup najbardziej 
narażonych na działanie smogu. Poraj-
ski Alarm Smogowy zebrał dane o za-
nieczyszczeniu powietrza w szkołach. 
Wyniki są niepokojące i wskazują na 
pilną potrzebę działań. Najgorszą sy-
tuację odnotowano w Kuźnicy Starej 
oraz Żarkach Letnisku.

Ranking obejmuje dane za rok szkol-
ny 2022/2023 i przedstawia liczbę 
dni z przekroczeniem dopuszczalnego 
dobowego poziomu pyłu zawieszo-
nego PM10 oraz pyłu PM2,5 zgodnie 
z rekomendacją Światowej Organi-
zacji Zdrowia (WHO). W zestawieniu 
przedstawiono dane z czujników jako-
ści powietrza (Airly), zlokalizowanych 
w Żarkach Letnisku, Kuźnicy Starej, 
Choroniu oraz Jastrzębiu.

Najpierw dobre wiadomości – pozy-
tywnym zaskoczeniem jest jakość po-
wietrza jaką mogą cieszyć się dzieci 
uczęszczające do szkoły w Choroniu. 
Tam liczba dni z przekroczeniami pyłu 
PM10 mieści się w normie rekomen-
dowanej przez Światową Organizację 
Zdrowia (WHO). 

Tylko przez cztery dni podczas ca-
łego roku szkolnego dzieci oddycha-
ły powietrzem, które jest dla nich 
niebezpieczne pod względem zanie-
czyszczenia pyłem PM10. Pozostałe 
szkoły mają problem. 

W Żarkach Letnisku czujnik jest za-
montowany na budynku przedszkola/
żłobka, które mieści się vis a vis szko-
ły. Tutaj najmłodsze dzieci oraz te, 
które uczą się w szkole podstawowej 
były skazane na oddychanie trującym 
powietrzem przez 38 dni! 

Czujnik w Kuźnicy Starej znajdujący 
się nieopodal szkoły na budynku OSP 
odnotował aż 48 dni z powietrzem 
nienadającym się do oddychania!

Pył PM10 to toksyczna mieszanka. 
Jego wdychanie ma wpływ na funkcjo-
nowanie górnych dróg oddechowych 
i może przyczyniać się do zwiększenia 
zagrożenia infekcjami układu odde-
chowego oraz pogorszenia objawów 
chorób alergicznych, astmy itp. 

Oprócz pyłu PM10,  w rankingu 
uwzględniono także pył PM2,5, uwa-
żany za bardziej szkodliwy dla zdro-
wia, ponieważ dostaje się bezpośred-
nio do krwiobiegu. 

Długotrwała ekspozycja na wyso-
kie stężenia PM2,5 zwiększa ryzyko 

chorób serca i nowotworów. Niestety, 
również w przypadku tego rodzaju 
pyłu, wyniki są niepokojące. 

Najwyższe średniodobowe stężenie 
PM2,5 odnotowano w Żarkach Letni-
sku, gdzie przekroczenie normy WHO 
wynosi aż 606%. Dalej uplasowały się 
Kuźnica Stara (573% normy), Jastrząb 
(538%) i Choroń (354%).

Nie jesteśmy w stanie ochronić dzie-
ci przed wpływem zanieczyszczeń 
w żaden inny sposób jak tylko wy-
mieniając przestarzałe kotły na paliwa 
stałe, czyli tzw. kopciuchy, na bardziej 
ekologiczne źródła ciepła. 

Wszyscy mieszkańcy Gminy Poraj 
w trosce o zdrowie najmłodszych po-
winni wymienić stare piece! Jeszcze 
w tym roku, zgodnie z uchwałą anty-
smogową dla województwa śląskiego, 
należy zakończyć eksploatację poza-
klasowych kotłów na paliwa stałe, 
które zostały wyprodukowane przed 1 
września 2012 r. Do końca 2025 roku 
należy pozbyć się wszystkich pozakla-
sowych kopciuchów! 

Z danych pozyskanych z Central-
nej Ewidencji Emisyjności Budynków 
(dane z marca br.) wynika, że na tere-
nie Gminy Poraj trzeba zlikwidować 
984 kotły na paliwa stałe. Korzysta-
nie ze źródeł ciepła niezgodnych 

z uchwałą antysmogową jest niele-
galne i podlega karze.

Karina Krupska-Brysiak

Porajski Alarm Smogowy

Od redakcji:

To ważny tekst, który choć analitycz-
nie dotyczy gminy Poraj, to tak na-
prawdę pokazuje globalny problem. 
Gmina Poraj ma to szczęście, że na 
jej terenie działa ALARM SMOGOWY. 
Dzięki temu mieszkańcy mogą poznać 
dokładne analizy zanieczyszenia po-
wietrza w ich gminie i sołectwach. 
Gratuluję Państwu świetnie wykona-
nej pracy i działania na recz nie tylko 
poprawy jakości powietrza, ale przede 
wszystkim świadomości obywateli. 

DEMOKRATYCZNA publikuje arty-
kuł w całości, jest bardzo dobrym 
uzupełnieniem informacji i  goto-
wych rozwiązań na poprawę stanu 
środowiska, które co miesiąc prze-
kazuje Czytelnikom Dominika Buka-
lak-Gaik Ekodoradca Subregionalny. 

Katarzyna Kieras

Dzieci są jedną z grup najbardziej narażonych na działanie smogu. Porajski Alarm Smogowy 
zebrał dane o zanieczyszczeniu powietrza w szkołach. Wyniki są niepokojące i wskazują na pil-
ną potrzebę działań. Najgorszą sytuację odnotowano w Kuźnicy Starej oraz Żarkach Letnisku.
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Walka o poprawę jakości powietrza 
wiąże się przede wszystkim z koniecz-
nością wymiany starych, nieefektyw-
nych źródeł ciepła. Użytkownicy typo-
wych „kopciuchów" stoją przed wybo-
rem nowego urządzenia m.in. dlatego, że 
nakazują tego przepisy. Śląska uchwała 
antysmogowa dopuszcza eksploatację 
kotłów na paliwa stałe spełniające wy-
magania min. 5 klasy zgodne z normą 
PN-EN 303-5:2012. Dla osób, które cenią 
sobie wygodę oraz komfort użytkowania 
alternatywą dla kotłów na paliwa stałe 
będą nowoczesne pompy ciepła.

Zasada działania pompy ciepła zbliżo-
na jest do działania domowej lodówki, 
z tym że w pompie następuje odwróco-
ny odbieg termodynamiczny. Pompa cie-
pła wykorzystuje energię zgromadzoną 
w zasobach środowiska naturalnego. 
Urządzenie to pobiera ciepło z dolnego 
źródła, którym najczęściej są powietrze 
bądź grunt i przenosi je do domowej 
instalacji centralnego ogrzewania. Urzą-
dzenie to nie tylko wspomaga system 
CO, ale również posłużyć może do przy-
gotowania ciepłej wody użytkowej.

Pamiętać należy, że pompa ciepła 
w odróżnieniu od tradycyjnych kotłów 
na paliwa stałe, nie wytwarza energii 
cieplnej. W urządzeniu tym zachodzi 
proces przesyłania energii, który odby-
wa się za pomocą parownika i skrapla-
cza. Ten pierwszy to rodzaj wymiennika 
ciepła, który pobiera energię z otoczenia 
i przekazuje ją do czynnika roboczego, 
który pośredniczy w przekazywaniu cie-
pła. Czynnik roboczy powinien posiadać 
niską temperaturę wrzenia oraz wysoki 
współczynnik przejmowania ciepła. Do 
najpopularniejszych czynników zalicza 

się czynniki R32, R410a, R454C, dla któ-
rych temperatury wrzenia to odpowied-
nio – 51.,7°C, -48,5°C i – 43,3°C. 

Kolejnym podzespołem niezbędnym 
do prawidłowego funkcjonowania pom-
py jest sprężarka, która spręża czynnik 
roboczy do postaci pary. Sprężenie 
czynnika powoduje wzrost jego ciśnie-
nia, a co za tym idzie nagły wzrost tem-
peratury. Następnie czynnik w stanie 
gazowym kierowany jest na skraplacz, 
gdzie zmienia swój stan skupienia na 
ciekły, przekazując ciepło do wody. 
Końcowym etapem obiegu pompy jest 
zawór dławiący, którego zadaniem jest 
obniżenie ciśnienia czynnika roboczego 
i przygotowanie go do kolejnego cyklu.

Decydując się na zakup pompy, pamię-
tać należy o zużyciu prądu na potrzeby 
jej pracy. Ilość pobranej energii elek-
trycznej zależy od powierzchni ogrzewa-
nej, stanu technicznego budynku, rodza-
ju zastosowanej wentylacji oraz ogrze-
wania (podłogowe, naścienne). Szacuje 
się, że na każde 100m2 powierzchni 
pompa ciepła potrzebuje rocznie około 
3000 kWh energii elektrycznej. Wydaj-
ność urządzenia określa współczynnik 
COP, który definiowany jest jako stosu-
nek energii cieplnej wytworzonej przez 
urządzenie do energii elektrycznej 
zużytej w tym procesie. Przykładowo, 
nowoczesne pompy ciepła zużywając 
1kWh energii elektrycznej, są w stanie 
wytworzyć około 5 kWh energii cieplnej. 

Pompa ciepła to przede wszystkim 
nowoczesne i całkowicie ekologiczne 
urządzenie, z zakupem którego dodat-
kowo przemawia bezpieczeństwo i wy-
goda użytkowania. Niestety wysoki koszt 
na początku inwestycji bardzo często 

zniechęca użytkowników starych „kop-
ciuchów” do wyboru tego typu ogrze-
wania. Dodatkowo działanie pompy jest 
całkowicie uzależnione od prądu. Braki 
w dostawie tego medium skutkować 
mogą problemami z ogrzewaniem, a na-
głe odcięcie dopływu prądu spowodo-
wać może uszkodzenie sprężarki. 

Porównując pompę z piecami elek-
trycznymi innego typu, jej zużycie 
energii jest o 60% niższe. Można zatem 
uznać to urządzenie za energooszczęd-
ne. Rozsądną decyzja będzie instalacja 
paneli fotowoltaicznych, co dodatkowo 
obniży koszty ogrzewania. 

Decydując się na zakup pompy ciepła, 
skorzystać można do dofinansowania 
w Programu Czyste Powietrze. Drugą 
możliwością jest dofinansowanie pompy 
jako urządzenia dodatkowego w progra-
mie Mój Prąd 5.0 przy montażu paneli 
fotowoltaicznych. Zakupy urządzenia 
rozliczyć można również w ramach ulgi 
termomodernizacyjnej, która przysłu-
guje posiadaczom domów jednorodzin-
nych, a od podstawy opodatkowania 
odliczyć można do 53 000 zł. 

Tekst powstał w celach informacyjno-
-edukacyjnych, w ramach realizacji Pro-
jektu LIFE „Śląskie. Przywracamy błę-
kit”. Kompleksowa realizacja Programu 

ochrony powietrza dla województwa 
śląskiego. 

Autor: Dominika Bukalak-Gaik 
Ekodoradca Subregionalny

Z a m i a s t  t r u j ą c e g o  k o p c i u c h a  –  e k o l o g i c z n a  p o m p a  c i e p ł a

„ P R Z Y D A J  S I Ę ”
SIEDEM ZASAD LEPSZEGO ŻYCIA

Arnold Schwarzenegger

Inspirujący przewodnik
po drodze do sukcesu od

ikony kina akcji i kulturystyki.
Siedem zasad, które pomagają osiągać życiowe cele, 

opracowanych przez Arnolda Schwarzeneggera.

Najsławniejszy kulturysta na świecie. 
Najlepiej opłacany aktor w dziejach kina. 
Polityk i jeden z liderów szóstej największej 
potęgi gospodarczej naszego globu. Brzmi jak 
początek żartu? Ale to jedna i ta sama osoba 
– Arnold Schwarzenegger. Uwierzcie, ze nic 
w jego życiu nie stało się przypadkiem.

Oszałamiający sukces Arnolda to część 
procesu, na który składają się: wyrazista 
wizja, myślenie bez ograniczeń, ciężka 
praca, bezpośrednia komunikacja, szybkie 
rozwiazywanie problemów, otwartość 
umysłu, ciekawość i chęć pracy na rzecz 
społeczeństwa. 

A wszystko to dzięki jednej lekcji, która 
wpoił mu ojciec: „Przydaj się, Arnoldzie”. 
Schwarzenegger pamiętał te słowa każdego 
dnia.

„Przydaj się” to wyjątkowo szczera książka, 
która inspirująco prezentuje podstawowe 
narzędzia pomagające nadać życiu sens. 

Schwarzenegger opracował je na bazie swoich 
życiowych doświadczeń i niesamowitych 
dokonań. W tej książce pokazuje, jak ich 
używać w służbie przyszłości – tej, którą sobie 
wyobrażamy i tej, którą dla siebie tworzymy. 

Spostrzeżenia ożywia fascynującymi 
osobistymi anegdotami, opowieściami 
o swoich sukcesach oraz zmieniających życie 
porażkach – o części z nich przeczytacie tutaj 
po raz pierwszy!

W księgarniach od 8 listopada!

„ G r u p a  W a g n e r a .
Ta j e m n i c e  a r m i i  P r i g o ż y n a ” 

Lou Osborn oraz Dimitri Zufferey

To  n a j b a r d z i e j  r z e t e l n e  ź r ó d ł o  w i e d z y  
o  j e d n e j  z  n a j b a r d z i e j

t a j e m n i c z y c h  f i r m  w o j s k o w y c h
n a  ś w i e c i e .

Prywatna firma wojskowa Grupa Wagnera została 
wykorzystana przez Rosję do okupacji Krymu 
w 2014 roku. Wagnerowcy walczyli w Syrii, aby 
utrzymać na stanowisku dyktatora Baszara al-Asada, 
a także w Libii, Republice Środkowoafrykańskiej, 
Mali i Sudanie. Szybko stali się znani ze swojego 
niezwykle brutalnego działania, a jego skala w pełni 
ujawniła się podczas wojny w Ukrainie rozpoczętej 
w 2022 roku. Choć pogłoski o tym, że Wagner jest 
finansowany przez Rosję, krążyły od dawna, Putin 
przez długi czas mógł sprawiać wrażenie, że nie 
jest zaangażowany w działalność Prigożyna. Jakie 
są źródła finansowania Grupy Wagnera, jaka jest 
tajemnica jej sukcesów? Mimo niedawnej śmierci 
jej przywódców Grupa Wagnera to wciąż jedna 
z najbardziej tajemniczych grup najemniczych na 
świecie.

„Grupa Wagnera. Tajemnice armii Prigożina” jest 
efektem dziennikarskiej pracy kolektywu „All eyes 
on Wagner”, którego członkowie przeanalizowali 
niezliczoną liczbę dokumentów dostępnych 
w internecie (Open Source Intelligence), obrazów 

satelitarnych, zdjęć, dokumentów księgowych 
i innych materiałów ujawnionych przez hakerów, 
a także opowiadań świadków i samych najemników. 
W książce znaleźć można m.in. biografię 
najważniejszych członków grupy, informacje 
o metodach rekrutacji, podstawy nacjonalistyczno-
ideologiczne wewnątrz grupy, powiązania z władzą 
rosyjską oraz cerkwią. Autorzy analizują i opisują jej 
„dokonania” w poszczególnych krajach, poczynając 
od Syrii, a skończywszy na Ukrainie.

W obawie przed niebezpieczeństwem ze strony 
Grupy Wagnera członkowie kolektywu „All eyes on 
Wagner” w większości pozostają anonimowi. Lou 
Osborn oraz Dimitri Zufferey są jedynymi osobami, 
które zdecydowały się podpisać pod efektami ich 
pracy. Więcej informacji o działalności kolektywu 
„All eyes on Wagner” znaleźć można na stronie:

https://alleyesonwagner.org/

W księgarniach od 8 listopada!
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T o  b y ł  w i e l k i  d z i e ń  d l a 
myszkowskiej społeczności, naszego 
miasteczka i klubu. W sobotę 28.10 
zrobiło się o Myszkowie głośno jak 
mało kiedy, a to wszystko za sprawą 
licznego wyjazdu członków naszej 
akademii, ich rodzin, przyjaciół, 
c z ł o n ków  k l u b u  i  o c z y w i ś c i e 
kibiców na mecz Ruch Chorzów-
Śląsk Wrocław, który odbył się na 
legendarnym Stadionie Śląskim.

P r z y g o t o w a n i a  d o  t e g o 
wyjazdu ruszyły wiele miesięcy 
temu. Początkowo mieliśmy się 
zameldować na jednym z meczów 
przy ul. Cichej 6, ale po decyzji 
o  zamknięciu stadionu Ruchu 
musieliśmy zmienić plany. Stadion 
P iasta  w Gl iwicach ,  k tóry  na 
każdym meczu „Niebieskich” pękał 
w szwach, wydawał się za mały 
dla tak licznej grupy, więc kiedy 
tylko poinformowano, że Ruch 
przenosi się na śląskiego giganta, 
wiedzieliśmy, że z tej okazji musimy 
skorzystać. Telefony i maile na linii 
Myszków-Chorzów rozgrzały się 
i dokładnie po ogłoszeniu, że mecz 
ze Śląskiem na „Śląskim” odbędzie 
się w sobotę o 20:00, dostaliśmy 
oficjalne potwierdzenie, że podczas 
tego meczu dzieciaki z Myszkowa 
wyprowadzą piłkarzy na boisko. 

Rozpoczęły się przygotowania, 
w które zaangażowanych było 
b a r d z o  w i e l e  o s ó b .  K w e s t i e 
l o g i s t y c z n o - o r g a n i z a c y j n e 
wymagały sporej uwagi. Kiedy 
rozpoczęliśmy zapisy, okazało 
się, że chętnych na wyjazd jest 
bardzo dużo. Ostatecznie na listach 
znalazło się 260 osób, dla których 
przygotowaliśmy 6 autokarów. Sporo 
osób podróżowało transportem 
własnym. Do tego doszła mobilizacja 
kibiców zwyczajowo jeżdżących 
n a  R u c h .  Tr u d n o  d o k ł a d n i e 
określić naszą liczbę, ale oscyluje 
ona pomiędzy 350 a 400 osób. 
Słyszeliśmy, że niektórzy szacują 
liczbę mieszkańców całego powiatu 
myszkowskiego na ponad 500 osób 
i biorąc pod uwagę fakt, że kolejny 
autobus wypełniony kibicami 
odjechał z Koziegłów, wcale nie musi 
to być przesadą.

F r e k w e n c j a  t o  o c z y w i ś c i e 
największa bomba z naszej strony, 
ale nie jedyna. Cała piłkarska Polska 
w II połowie meczu ujrzała wielką 
flagę o wymiarach 25x25 metrów 
z  napisem „Sercem i  Duchem 
Myszków na zawsze jest z Ruchem” 
o ra z  p r z yozd o b i o n ą  h e r b a m i 
obydwu klubów. Flaga została 
rozciągnięta na sektorze rodzinnym, 
na którym siedziała większość 
z myszkowskiej bandy.

Na mecz przygotowaliśmy 250 
szali okolicznościowych z jasnym 
przekazem,  który  z  wielk ich , 
polskich klubów ma w naszym 
mieście najwięcej sympatyków. 

Około 20 szalików jest jeszcze do 
nabycia w punktach sprzedaży.

Moment, w którym myszkowskie 
bajt le  wyprowadzały pi łkarzy 
podczas śpiewania hymnu Ruchu, 
zostanie w pamięci wielu osób, nie 
tylko naszych małych bohaterów.

Przy okazji wyjazdu pobiliśmy 
też kilka rekordów w mediach 
społecznościowych. Post na fan 
page’u z naszą flagą polubiło 
prawie 500 osób dotychczas. Post 
na X (twitter) to 280 polubień. To 
absolutne rekordy naszych social 
media!

Jak wiadomo, sukces ma wielu 

ojców i tak jest też w tym wypadku. 
Wielkie słowa uznania dla całego 
zarządu klubu, telewizji klubowej, 
trenerów grup młodzieżowych, 
rodziców oraz samych dzieciaków za 
czas poświęcony na realizację tego 
wyjazdu i liczną obecność!

Nie byłoby tego wszystkiego, 
gdyby nie wzorowa współpraca 
z przedstawicielami „Niebieskich”. 

W głównej mierze dziękujemy 
S z y m o n o w i  M i c h a ł k o w i  z a 
z a o p i e k o w a n i e  s i ę  n a m i 
w sektorze rodzinnym i za pomoc 
w  p r eze n t a c j i  m y s z ko w s k i e j 
oprawy. Przekonaliśmy się, dlaczego 

o sektorze rodzinnym prowadzonym 
przez Ciebie mówi się, że jest 
najlepszy w Polsce. 

D z i ę k u j e m y  p r e z e s o w i 
Sewerynowi Siemianowskiemu 
i  w i c e p r e z e s o w i  M a r c i n o w i 
Stokłosie ,  którzy  pozytywnie 
przychylal i  s ię do wszystkich 
naszych próśb.  Pani Dominice 
Ignacy za świetną współpracę 
w organizacji  biletów i  to,  że 
mogliśmy siedzieć w jednej „kupie” 
oraz Trenerowi Marcinowi Polokowi 
odpowiedzialnemu za nasze bajtle 
i ich prezentacje i prezencję.

N a  k o n i e c  c h c i e l i b y ś m y 

p o d z i ę k o w a ć  j e s z c z e  k i l k u 
osobom, bez których ten wyjazd 
n i e  w y g l ą d a ł b y  t a k  s a m o . 
Jackowi Potaczale, właścicielowi 
f i r m y  C o m e r i s  z a j m u j ą c e j 
s i ę  n a d r u k i e m  r e k l a m o w y m 
i internetowym marketingiem. To 
właśnie firma Jacka w kilka dni 
zrobiła na własny koszt piękną 
sektorówkę, bo to był pomysł 
„last minute” i właściwie dopiero 
w piątek wieczorem mieliśmy 
pewność, że zaprezentujemy ją 
w sobotę. Dziękujemy Agnieszce 
Lesieckiej za anielską cierpliwość 
w  l i c z e n i u  w y j a z d o w i c z ó w, 
pieniędzy, kupowaniu biletów 
i wielu innych kwestiach. Piotrkowi 
Naporze, myszkowskiemu grafikowi 
za projekt szalika i kilka innych 
projektów, o których niebawem 
p r ze c z y t a c i e .  Z wo l i  i  To m e k 
z myszkowskiej emigracji, dla Was 
wielkie dzięki za dobre pomysły 
i pomoc organizacyjną. Mimo iż 
mieszkacie daleko, to obydwa kluby 
macie głęboko w sercach.

N a j w i ę k s z e  p o d z i ę ko w a n i a 
kierujemy jednak w stronę naszych 
k i b i c ó w !  Wa s z a  p o m o c  b y ł a 
nieoceniona i to dzięki Wam hasło 
„Niebieski Myszków” wciąż ma dużą 
moc!

Mamy już zapewnienie ze strony 
chorzowian, że podczas rundy 
wiosennej ponownie myszkowskie 
bajtle wyprowadzą piłkarzy Ruchu 
na murawę. Będzie zatem okazja dla 
kolejnej grupy członków akademii 
przeżyć te wy jątkowe emocje 
i ponownego najazdu na Chorzów. 
Nie zapominajcie, że Ruch wszystkie 
swoje mecze przez najbliższe lata 
będzie rozgrywał na tym stadionie 
i regularnie możecie być częścią 
tych widowisk.

Jak pewnie widzieliście podczas 
całego meczu towarzyszyła Wam 
klubowa telewizja. Efekty naszej 
pracy będziecie mogli podziwiać na 
filmie dostępnym na klubowym fb. 
Zapraszamy wszystkich i prosimy 
o polubienia i komentarze. Być 
może nasz klubowy You Tube także 
pobije swój rekord wyświetleń. 
Nie zapomnijcie zasubskrybować 
naszego kanału!

MYSZKÓW i RUCH!!!

KS Myszków!

Foto: D. Modrzyk, niebiescy.pl,  
M Bulanda

Relacja MKS Myszków TV

MYSZKOWSKA inwazja na Śląski czy coś będzie w stanie to przebić?
To  j e d y n e  t a k i e  w y d a r z e n i e  w  h i s t o r i i  N I E B I E S K I E G O  M y s z ko w a .  I n i c j a t y w a ,  w  k t ó r e j  w s p ó l n i e  d z i a ł a ł y  d w a  k l u b y 
i ich kibice. Efekt był piorunujący i trudny do przebicia przez cokolwiek. To była prawdziwa inwazja na Śląski. Zdjęcia i relacje z myszkowskiej ak-
cji obiegły internet. Za sprawą Waszej inicjatywy wróciliśmy choć na chwilę do lat 90, kiedy o naszym mieście w sportowym kontekście było głoś-
no w całym kraju. Gratuluję i dziękuję, ale najlepszym podziękowaniem niech będą relacje dzieci, którym umożliwiliśie wzięcie udziału w tym hi-
storycznym meczu. Budowanie tożsamości klubowej wróciło na właściwy tor, bo ci mali kibice już zapowiadają, że czekają na kolejną akcję! (kk) 
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Ze wspomnień NIEBIESKICH myszkowian - tych najmłodszych
Dla wielu z grona kilkuset osób głównie dzieci był to pierwszy mecz Ruchu Chorzów i pierwsza wizyta na Stadionie Śląskim. O tym, jakie emocje towa-
rzyszyły młodym i nieco starszym kibicom - tylko w DEMOKRATYCZNEJ. Redakcja poprosiła o komentarz do wydarzenia - cudowną chorzowsko-mysz-
kowską rodzinkę, prezentujemy też „dwa słowa” od prezesa MKS Myszków, Tadeusza Bartnika, byłego zawodnika Niebieskich. Miała być też niespodzian-
ka, ale Zwoli poinformował, że znany myszkowianin, który czasem prowadził doping - potrzebuje naszej pomocy. Zdrowie ma bezwzględnie pierwszeństwo.

- Chłopcy już od kilku dni przeżywali ten wyjazd, to był ich pierwszy 

mecz na tak dużym stadionie przy tylu kibicach. Młodszy syn sam 

gra w piłkę - chce być bramkarzem :), więc emocje były ogromne. 

Mąż specjalnie przyjechał ponad 1000 km, aby być razem z nami, 

bo jak to leci w piosence Dżemu „w życiu ważne są tylko chwile”. 

Oboje pochodzimy z Chorzowa, więc dla nas to naturalne kibicować 

Ruchowi. Nasi synowie byli pod ogromnym wrażeniem, widząc 

tyle tysięcy śpiewających, skaczących kibiców, atmosfera panująca 

na stadionie bardzo im się udzieliła, już nie mogą doczekać się 

następnego, tak emocjonującego pełnego wrażeń wyjazdu – 

relacjonuje mama – Klaudia.

- Najbardziej podobało mi się, jak Szczepan strzelił karnego i wszyscy 

cieszyli się z tej zdobytej bramki. Podobało mi się to, że Ruch walczył 

do końca, że się nie poddawali. Chciałbym jeszcze raz pojechać na 

taki świetny mecz – mówi 12-letni Jakub.

- A mnie się podobało też jak Ruch strzelił gola. Było fajnie, bo 

było bardzo dużo ludzi, wszyscy śpiewali i była dużaaa, dużaaa 

flaga – nasza z Myszkowa. Stadion był naprawdę duży, a na mecz 

jechaliśmy z policją. Podobało mi się też, jak Tata przyjechał i razem 

pojechaliśmy na Ruch, bo Ruch mam w sercu – opisuje swoje 

wspomnienia młodszy brat - siedmioletni Adam.

POMÓŻMY MRÓWIE
Tadeusz Bartnik o inwazji na Śląski: - Dla mnie ten wyjazd był również okazją do sentymentalnej 

podróży w przeszłość, kiedy to miałem zaszczyt reprezentować barwy 14-krotnego Mistrza Polski. Widząc 
na trybunach stadionu 30 tys. kibiców, zdałem sobie w jeszcze większym stopniu sprawę, jaką wagę mają 
dla mnie moje występy dla Ruchu Chorzów i strzelone bramki i to pomimo że przy ul. Cichej spędziłem tylko 
jeden sezon.
Postawiliśmy sobie w MKS-ie za cel promowanie naszego miasta na zewnątrz i tu w Myszkowie. Wymiar 

wewnętrzny to promowanie sportu w mieście - w szczególności wśród dzieci i młodzieży. Wymiar zewnętrzny 
to szeroko rozumiana promocja Myszkowa poza granicami naszego regionu, tak, by ludzie w Polsce znów 
wiedzieli, gdzie Myszków leży i z czego jest znane nasze miasto. 
Ten wspaniały wyjazd był okazją do realizacji  obu założeń promocyjnych. Nasze dzieci 

z Akademii Młodzieżowej MKS Myszków mogły zobaczyć widowisko na najwyższym poziomie sportowym 
- w niespotykanej nigdzie indziej poza stadionem piłkarskim atmosferze. Grupa naszych małych piłkarzy 
zaistniała na murawie słynnego Kotła Czarownic, wyprowadzając ektraklasowych zawodników, których do tej 
pory oglądali tylko w telewizji lub z trybun. 
Cała Polska mogła też zobaczyć piękną flagę sektorową z wielkim napisem: Myszków. Film dokumentalny 

z tego wydarzenia nakręcony przez naszą klubową telewizję MKS Myszków Stream TV, obejrzało na Youtubie 
i to tylko w ciągi kilku pierwszych dni ponad 16 tys. osób, a informację na klubowym Facebooku przeczytało 
ponad 50 tys. internautów. To wielki powód do dumy. Dziękujemy wszystkim, którzy współtworzyli ten sukces.

Foto: internet, Cichy

„Muszę przejść  operację.  Chciałbym 
znowu żyć bez bólu i odzyskać utraco-
ny spokój. Chciałbym w końcu przestać 
się bać, że moja ręka będzie coraz słabsza. 
W końcu pojawiła się perspektywa pomo-
cy, ale na przeszkodzie stoją tylko pieniądze. 

Jestem z wykształcenia muzykiem oraz 
nauczycielem muzyki. Gram na gitarze oraz 
na pianinie. W przeszłości koncerty były 
moim życiem i źródłem utrzymania. Nie-
stety wypadek odebrał mi to, co kocham!

To było niemal 20 lat temu. Jedna chwi-
la sprawiła, że całe moje dotychczasowe 
życie diametralnie się zmieniło. W wyniku 
tamtego zdarzenia utraciłem opuszki pal-
ców z ubytkiem kości paliczków dalszych.

Obecny stan lewej ręki nie pozwala chwy-
tać żadnych rzeczy lewą ręką, ponieważ 
powoduje to ból palców. Dochodzi do sy-
tuacji, gdy wykonywanie prostych, codzien-
nych czynności wywołuje ogromny ból!

Przez lata szukałem wielu metod lecze-
nia. Teraz pojawiła się przede mną szansa 
w postaci operacji, która polegać ma na re-
konstrukcji przeszczepu kości na paliczki dal-
sze palców trzeciego i czwartego lewej ręki.

Pragnę chwytać się każdej nadziei, która 
pozwoli mi wrócić do grania koncertów. Ale 
co równie ważne, pragnę, aby moja ręka była 
w pełni sprawna. Boję się, że z czasem towa-
rzyszący mi ból może stawać się coraz większy!

Proszę o pomoc. Koszty operacji oraz póź-

niejszej rehabilitacji to kolejny stres, który za-
domowił się w moim życiu. Wierzę, że razem 
z Waszym wsparciem zdołam przejść przez 
ten ciężki czas w moim życiu. Dziękuję każdej 
osobie, która wpłaci chociażby najmniejszą 
kwotę. Liczy się naprawdę każdy gest dobre-
go serca!” – wskazuje w opisie zbiórki Robert. 

Potrzebne jest już mniej niż 18 tysięcy zł.  
Kto pomoże?

https://www.siepomaga.pl/robert-machura 

Drodzy Kibice, Czytelnicy, myszkowianie. Pamiętacie goś-
cia, który czasem prowadził doping naszego KS-u? A gdy 
nie było meczu, uprzyjemniał nam przemieszczanie się z jed-
nej części Myszkowa na drugą, grając na gitarze w przejściu podziem-
nym. Teraz Mrówa, czyli Robert Machura potrzebuje naszej pomocy. 
W serwisie „siepomaga.pl” Robert uruchomił zbiórkę na swoje leczenie. 
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